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Studentská komora na začátku roku 2024 odstartovala v novém složení v rámci nového stálého zasedání. 
Volbami funkcionářů a předsedů komisí se zahájila příprava Programového prohlášení SK RVŠ na roky 
2024–2026. Od tohoto strategického dokumentu se odvíjela činnost komory v následujících měsících a je 
třeba říct, že tento rok byl v tomto ohledu mimořádně úspěšným.  

Na konci roku 2024 byla Poslaneckou sněmovnou schválena novela vysokoškolského zákona jejíž součástí 
je reforma financování doktorského studia. Úspěchů jsme se dočkali i v dalších oblastech jako je zahájení 
jednání o studentských půjčkách, navýšení financování v oblasti sociální podpory, úprava mechanismů 
financování s ohledem na neúspěšnost studia, započítání doktorského studia do doby důchodového 
pojištění v rámci důchodové reformy.  

Studentská komora na počátku stálého zasedání zvolila tyto zástupce: 
Michal Farník (ČVUT) -   předseda 
Katarína Rovenská (VUT) -   1. místopředsedkyně 
Damir Solak (MUNI) -    2. místopředseda 
Marek Boňko (UK) -    člen předsednictva 
Veronika Říčanová (MENDELU) -  členka předsednictva 
Tereza Marková (UPOL) -   předsedkyně Komise pro vysokoškolskou samosprávu 
Miroslav Hala (VŠCHT) -   předseda Komise pro doktorské studium 
Jakub Sláma (ČVUT) -   předseda Legislativní komise 

Na konci roku 2024 došlo k výměně užšího předsednictva a na prosincovém zasedání byli zvoleni: 
Jakub Sláma (ČVUT) -   předseda 
Tereza Marková (UPOL) -   1. místopředsedkyně 
Adam Heger (PEUNI) -   2. místopředseda
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Organizace komory 
Rok 2024 byl pro Studentskou komoru rokem plným akcí a pravidelných zasedání. Pravidelná zasedání 
komory se i letos nekonala jenom v Praze. V průběhu jara hostila zasedání Západočeská univerzita v Plzni. 
Pražská zasedání hostily Univerzita Karlova, České vysoké učení technické v Praze a Vysoká škola 
chemicko-technologická. Všechna zasedání komory i v tomto roce byla usnášeníschopná. Studentská 
komora je složena z delegátů z 35 vysokých škol, tedy ze všech veřejných (26) a státních (2) a také sedmi 
soukromých vysokých škol. 

V souvislosti s organizací jednání Studentské komory proběhlo celkem deset zasedání, z toho tři proběhla 
v rámci výjezdních zasedání a to konkrétně: 
    Březen 2024, Mendelova univerzita, Zahradnická fakulta v Lednici  
    Září 2024, Univerzita Palackého v Olomouci 
    Prosinec 2024, Vysoké učení technické v Brně  

V rámci sestavování sekretariátu v novém stálém zasedání pokračovala Anna Kruljacová na pozici vedoucí 
sekretariátu, bývalý místopředseda Martin Horváth byl vybrán ve výběrovém řízení na pozici PR manažera 
a Studentská komora se rozhodla obsadit i třetí pozici v sekretariátu Michaelou Urbanovskou, která dostala 
za úkol zpracování zápisů ze zasedání. 
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Vnější vztahy a Pracovní skupina pro PR
Na sociálních sítích komory se pokračovalo i v tomto roce ve vysoké frekvenci příspěvků především na 
Facebooku a Instagramu.  

Dosah Facebookové stránky, tedy počet lidí, kteří viděli jakýkoli obsah stránky nebo o stránce, za rok 2024 
činil přes 45 000 návštěvníků, za rok 2024 bylo zveřejněno 75 příspěvků. Dosahy na Instagramu nabývaly 
hodnot několik tisíc zhlédnutí každého příspěvku. Komora začala vytvářet i Reels, kdy některá videa 
zaznamenala kolem 9 000 zhlédnutí. Lze tak uzavřít, že oba profily získávají na popularitě. Hodnoty jsou 
k 27. 11. 2024  

Součástí PR aktivit Studentské komory je pokračující komunikace s novinářkami a novináři, kteří se věnují 
se tématům vysokoškolského prostředí. Předseda M. Farník byl několikrát osloven pro stanoviska 
k důležitým otázkám vysokoškolských studentek a studentů. Studentská komora takto častěji zasahuje do 
veřejného prostoru a je součástí širšího dialogu.  Předseda M. Farník se objevoval v událostech tří 
největších televizních kanálů tedy CNN Prima News, TV Nova a České televizi. Vyjádření do online medií či 
novin se týkalo většinou reformy doktorského studia. Na portálu vědavýzkum.cz nebo universitas.cz vyšla 
skupina článků s vyjádřením předsedy ale také dalších zástupců doktorandek a doktorandů z řad členek 
a členů předsednictva. Ze začátku roku se probírala tématika bezpečnosti na vysokých školách 
v souvislosti s útokem na FF UK nebo problematika revalidací karet ISIC. Během tohoto roku vyšel 
dokument na ČT „Bez peněz na vysokou nelez“ s komentářem předsedy k problematice finanční podpory 
studentek a studentů v ČR. 

Pracovní skupina pro zahraniční záležitosti
Zahraniční aktivity Studentské komory byly v letošním roce bohaté. Aktivně jsme pokračovali v práci na 
projektu ESC ACADEMY PRO, kdy jsme v únoru uspořádali jednodenní konferenci pro relevantní aktéry ve 
vysokém školství, jejímž cílem bylo šíření povědomí o Iniciativě Evropského průkazu studenta a sběr 
zpětné vazby. Na základě shromážděných poznatků se členové Studentské komory na konferenci 
v Estonsku podíleli na vytváření dalšího plánu rozvoje iniciativy a vytváření celoevropských doporučení. Na 
národní úrovni byl projekt na podzim ukončen odpoledním setkáním v prostorách Kampusu Hybernská 
a následně se všichni partneři setkali na závěrečné listopadové konferenci v Bruselu.  

Ve spolupráci s Českou konferencí rektorů jsme se zúčastnili simulace orgánů Evropské unie ConSIMium 
v Bruselu. Témata simulace byla zaměřena na umělou inteligenci a kyberbezpečnost. Za velice přínosné 
hodnotíme možnost setkat s diplomaty ze Stálého zastoupení České republiky při Evropské unii, se 
kterými jsme probrali reálný proces tvorby evropské legislativy. 
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Komise pro doktorské studium

Za nejpodstatnější událost považujeme obhájení členství Studentské komory v Evropské studentské unii 
na dalších 7 let v rámci tzv. reassementu. K této skutečnosti výrazně pozitivně přispěla změna Statutu Rady 
vysokých škol zajišťující vyšší nezávislost Studentské komory na Radě i autonomnější rozhodování 
studentských členů akademických senátů při hlasování o delegaci do Studentské komory. Na jarním 
volebním zasedání Valného shromáždění ESU byla naše bývalá členka Lauren Pray zvolena do širšího 
vedení ESU. Naši členové se taktéž zapojují do ad hoc pracovních skupin v ESU.  

Studentská komora byla prostřednictvím svého předsedy přítomna na 
Ministerské konferenci EHEA v Tiraně, kde došlo k přijetí Tiranského 
komuniké.

Studentská komora Evropské studentské unii a Alianci V4+

Ústřední část našich zahraničních aktivit byla uskutečněna v rámci našeho 
členství v Evropské studentské unii (ESU) a Alianci V4+, kdy jsme se zúčastnili 
zahraničních akcí v Maďarsku, Německu, Švýcarsku, Belgii a Norsku. 

V rámci regionu udržujeme blízké vztahy především se slovenskou 
Študentskou radou vysokých škôl, kde se na podzim Jakub Sláma 
zúčastnil jejich valného shromáždění. Studentská komora je nadále 
zastoupena v Radě pro programy Erasmus+ a Evropský sbor 
solidarity. Někteří naši členové úspěšně pracují jako zahraniční 
hodnotitelé prostřednictvím Sboru hodnotitelů ESU i mimo něj.
V letošním roce byla taktéž v nakladatelství Bloomsbury Publishing 
vydána příručka o studentské politice a reprezentaci harvardské 
výzkumnice M. Klemenčič, na kapitole o stavu studentské 
reprezentace v České republice se za Studentskou komoru podíleli 
Diana Hodulíková, Lukáš Lang, Martin Hammerbauer a Damir Solak. 

V rámci Aliance V4+ jsme se zúčastnili zimního setkání 
v Rumunsku a letního teambuildingového setkání na 
maďarském festivalu EFOTT, kde jsme se měli 
možnost více seznámit se zástupci maďarských 
studentských unií. Na podzim jsme v Pětikostelí za 
účasti aktuálních i bývalých členů oslavili 10 let 
fungování této aliance. 

Pracovní skupina pro zahraniční záležitosti
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Legislativní komise
Legislativní činnost se i v letošním roce týkala zejména práce okolo připravované novely Zákona 
o vysokých školách. Zástupci Studentské komory byli přítomni celému projednávání jednotlivých 
pozměňovacích návrhů jak na podvýboru Poslanecké sněmovny, tak i na patřičném výboru. Před 
samotným hlasováním v Poslanecké sněmovně proběhly schůzky se zástupci jednotlivých parlamentních 
stran a finální lobbování za podporu či nepodporu jednotlivých pozměňovacích návrhů.  

Z pohledu národní reprezentace studentek a studentů panuje se schválenými pozměňovacími návrhy 
většinová spokojenost, neboť klíčové aspekty, tj. reforma doktorského studia, rozvolnění podmínek 
státních závěrečných zkoušek a zrušení státních doktorských zkoušek nebo třeba možnost zavedení 
studentských půjček, byly schváleny.  

Kvůli dalším poslaneckým pozměňovacím návrhům, respektive přílepkům, které upravují činnost 
Národního akreditačního úřadu, očekáváme další diskusi na plénu Senátu České republiky a legislativní 
proces novely vysokoškolského zákona tak není zcela uzavřený. Obecně jsme s nelibostí sledovali 
legislativní proces, ve kterém se z konsenzuální reformy doktorského studia stal nástroj poslanců 
a ministerstva školství nahodile prosazovat a schválit změny, které výrazně dopadají na vysokoškolské 
školy bez předchozího projednání s reprezentacemi vysokých škol a Studentskou komorou. 

Jednou z takovýchto nahodilostí je i zavedení podpory pro studentky a studenty na rodičovské dovolené, 
tzv. „hlídačkovné“. Studentská komora se obecně snaží převést formy sociální pomoci pod Ministerstvo 
práce a sociálních věcí. Přestože tedy hlídačkovné jako další podporu studentek a studentů vítáme, 
vnímáme jako problematické její agendu hodit na bedra vysokých škol navíc bez jakékoliv ochrany proti 
zneužitelnosti čerpání této podpory. Proto stejně jako v případě sociálního stipendia se Studentská 
komora bude dále snažit o převedení těchto podpor do gesce Ministerstva práce a sociálních věcí a do 
systému sociálních dávek. K tomuto tématu proběhlo několik schůzí. Na základě dohody s partnery by 
sociální stipendium mělo být začleněno do zákona o dávce státní sociální pomoci pozměňovacím návrhem 
ve druhém čtení. 

V rámci schvální zákona o důchodovém pojištění se navrátil mechanismus započítání maximálně 4 let 
úspěšně ukončeného doktorského studia do doby důchodového pojištění! Započítání doktorského studia 
jako praxe stále probíhá a bude řešeno nejspíš změnou vyhlášky na ministerské úrovni. Poslední věc, která 
směrem k doktorským studentům zatím není vyřešena je nárok doktorandek na peněžitou pomoc 
v mateřství. 

Poslední kapitolou legislativních činností jsou činnosti ohledně zavedení studentských půjček, které 
dlouhou dobu narážely na nutnost ověřovat solventnost studentek a studentů. V Poslanecké sněmovně byl 
přijat patřičný pozměňovací návrh k novele, který zavádí možnost studentské půjčky bez nutnosti 
ověřování solventnosti, což otevírá cestu k dalším jednáním o tom, jak studentské půjčky koncipovat 
a praxi zavést. 
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Komise pro doktorské studium
Letošní rok byl pro Komisi pro doktorské studium ve znamení očekávání reformy vysokoškolského zákona. 
Období čekání na schválení novely vládou v březnu, střídalo období dalšího připomínkování. Komise pro 
doktorské studium, její členky a členové, zastávali své dlouhodobé postoje v diskuzích nejen v rámci Rady 
vysokých škol, ale také v rámci výborů Poslanecké sněmovny. Ke konci roku vítáme, po velmi dlouhé době, 
alespoň malý krok ke zlepšení podmínek mladých vědkyň a vědců v doktorských studijních programech, 
na kterých se, navzdory řadě pozměňovací návrhů, shodlo široké politické spektrum. Jsme také rádi za 
navrácení uznávání úspěšného doktorského studia do započítávané praxe. Budeme dále pracovat na tom, 
aby se pohled na doktorské studium přesouval více na úroveň řádného zaměstnání, a ne pouze na 
prodloužené studium. 

Členové komise se aktivně zapojili do tradičních i nových mezinárodních spoluprací - Eurodoc, Global 
Student Forum a Task Force on Doctoral Students Evropské studentské unie. Stejně tak pokračovala 
spolupráce na pořádání Doctoral Summer School a prohlubování vztahů s Českou asociací doktorandek 
a doktorandů. 

Komise pro vysokoškolskou samosprávu
V rámci Komise pro vysokoškolskou samosprávu jsme se hned v lednu aktivně zúčastnili Kolokvia Školské 
ombuds platformy, kde jsme v rámci síťovacího speed datingu hledali s ombudsosobami z mnohých 
českých vysokých škol, jak můžeme efektivně propojit studující a ombudsosoby. Setkání na kolokviu 
přispělo k lepšímu propojení Studentské komory a Školské ombuds platformy pomocí schůzek, 
připomínkování jejich webu včetně zveřejnění sdělení předsedy na webu ombudsplatforma.cz.

Dále jsme v rámci komise vytvořili Check list k dokumentu 20 priorit univerzity 21. století, který jsme 
rozeslali našim delegátům a předsedům studentských komor, případně místopředsedům z řad studujících 
akademických senátů k vyplnění a ověření si, jak moc stanovené priority splňuje konkrétní vysoká škola. 

Byl aktualizován a zveřejněn na našem webu dokument o zastoupení studujících v akademických senátech 
vysokých škol. Následně byly kontaktováni skrz delegáty studující z konkrétních akademických senátů, 
kde je počet studujících přesně třetina, tedy zákonné minimum, zda by měli zájem vůbec diskutovat na 
příslušné fakultě nebo vysoké škole o možném zvýšení tohoto zastoupení. Následně byli informováni, jaký 
postup je nutné zvolit, aby mohlo dojít ke změně volebního řádu nebo statutu. 
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Komise pro vysokoškolskou samosprávu
V rámci Komise pro vysokoškolskou samosprávu jsme vytvořili expertní panely k několika klíčovým 
tématům: 
    Sociální bezpečí 
    Koleje 
    Menzy 
    Soukromé vysoké školy 
    Udržitelnost 
    Volební systémy 
    Studentské půjčky 

Tyto expertní panely slouží k lepšímu pochopení výše uvedených 
oblastí včetně srovnání mezi jednotlivými vysokými školami v ČR 
i zahraničí (především v EU), sdílení dobré praxe, inspirace, 
poskytnutí dostatku informací členům Studentské komory 
i zmapování situace ohledně důležitosti tématu. 

Systematicky byly sbírány informace o motivaci studujících být 
zapsán v Seznamu hodnotitelů Národního akreditačního úřadu 
(NAÚ) a pozitivních i negativních faktorech této činnosti. 
Opakovaně bylo konstatováno, že NAÚ neposkytuje studujícím 
dostatečné školení, aby svou činnost mohli vykonávat 
v adekvátní kvalitě. Proto byl naplánován na únor 2025 Kulatý 
stůl k zajišťování kvality na vysokých školách, v rámci kterého 
proběhne i zmiňované školení studentských hodnotitelů. 
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Konference akademických senátorek
a senátorů

Jedenáctá Konference akademických senátorek a senátorů byla organizována zástupci Západočeské 
univerzity v Plzni. 

Témata konference byla:  
    Zajišťování kvality na VŠ 
    AI na VŠ 
    Udržitelný rozvoj vysokých škol 
    Univerzitní sport 
    Univerzity v regionech 
    Evropské univerzitní aliance 

Konference se účastnilo poprvé přes 100 účastníků z řad senátorek a senátorů. Mezi řečníky vystoupili 
například předseda NAÚ Robert Plaga, zástupce společnosti Microsoft, hejtman Plzeňského kraje Rudolf 
Špoták nebo zástupci České asociace univerzitního sportu. 
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17. listopad
I letos se komora účastnila nejdůležitějšího svátku pro studenty se světovým rozsahem. Studentských 
oslav událostí z roku 1939 a 1989. Sedmnáctého listopadu se v ranních hodinách konalo pietní 
shromáždění u Hlávkovy koleje, které organizuje Nadace „Nadání Josefa, Marie a Zdeňky Hlávkových“. 
Této akce se Studentská komora účastnila jako spolupořadatel a mezi řečníky byla místopředsedkyně 
Studentské komory Katarína Rovenská, prorektor Jagellonské univerzity, nebo také rektor ČVUT a rektorka 
Univerzity Karlovy. 

Po skončení shromáždění se plynule přešlo do studentského průvodu k památníku Jana Opletala a Václava 
Sedláčka, při kterém proběhlo pietní shromáždění. Aktem účastníky provedla předsedkyně komise Tereza 
Marková a krátké projevy pronesli rektor MUNI, Martin Bareš a zástupci ŠRVŠ, Patrik Prístupný a Marek 
Vojtko. Následovalo kladení věnců při doprovodu pěveckých sborů.  

Další upomínkovou akcí, které se komora účastní, je Svobodný listopad, tentokrát umístěný na Vyšehradě. 
Zde byl tradičně pozván předseda komory jako řečník. Studentská komora opět podpořila i oslavy mimo 
hlavní město, kde se účastnili zástupci českých vysokých škol. Mezi významné akce patří také Brněnský 
sedmnáctý nebo Cesta za světlem v Ostravě, na kterých se výrazně podílí delegáti Studentské komory. 
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Ceny Jana Opletala
Ceny Jana Opletala se pořádaly již tedy tradičně jako minulý rok. Ceny Jana Opletala jsou organizovány ve 
spolupráci se spolkem Díky, že můžem! 

Sběr nominací probíhal několik měsíců a zasláno bylo celkem 51 nominací. V rámci kategorie 
vysokoškolských studentek a studentů, ve které máme historické srovnání s předchozími ročníky bylo 
přihlášeno bezkonkurečně největší množství nominací v historii Cen a to 27.  O laureátech rozhodl Výbor 
CJO na konci října. 

Ceny byly uděleny 11. 11. 2024 v den výročí úmrtí Jana Opletala v Divadle X10 a získaly je: 
    v kategorii VŠ prostředí – Anna Krejčová z 3. Lékařské fakulty UK 
    v kategorii SŠ prostředí – Soňa Kleinerová z Gymnázia Boženy Němcové v Hradci Králové 
    v kategorií mladých do 30 let – Vasyl Kapustej z Právnické fakulty UPOL 

O Laureátech Cen se psalo v mediích a ke spolupráci byli osloveni známí influenceři. Večerem provázel 
influencer Kovy a pozvání přijal například předseda Senátu ČR Miloš Vystrčil. 
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Další aktivity
V květnu vystoupila místopředsedkyně komory na 25. ročníku konference Hodnocení kvality vysokých škol 
v Telči. Její příspěvek byl součástí panelové diskuse věnované flexibilitě vysokoškolského vzdělávání, 
tématu, jež se z různých úhlů neslo programem celé konference. 

Komora přijala pozvání na Veletrh vědy, kde zástupkyně Studentské komory Katarína Rovenská a Tereza 
Marková prezentovaly činnost komory na dedikovaném stánku. Diskutovaly s účastníky akce 
o podmínkách doktorských studujících, novelizaci vysokoškolského zákona a souvisejícím vzorovém 
dokumentu Standard školitele. 

Místopředsedové Studentské komory iniciovali vznik Alumni klubu pro bývalé členky a členy. Cílem klubu 
je propojit generace studentských reprezentací a umožnit sdílení informací a zkušeností. Informace 
o Alumni klubu, včetně možnosti registrace, byly zveřejněny na sociálních sítích a webu komory 30. září. 
K 30. listopadu čítá Alumni klub 50 členů. 

V listopadu vystoupila místopředsedkyně komory na konferenci Asociace vysokoškolských poradců. Její 
příspěvek byl součástí diskuzního panelu zaměřeného na wellbeing vysokoškolských studujících a roli 
poradců a ombudsosob ve vysokoškolském prostředí. 


